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Costul de
împrumut al
Greciei, la minimul
ultimilor trei ani
l Fitch a îmbunãtãþit
ratingul þãrii

Costul împrumuturilor Greciei pe
termen lung a scãzut, ieri, pânã la cel
mai redus nivel din ultimii trei ani,
dupã ce agenþia Fitch Ratings a revi-
zuit în creºtere calificativul þãrii.

Randamentul obligaþiunilor elene
de referinþã (cu scadenþa la zece ani)
a scãzut cu aproape un punct procen-
tual, la 8,2% - cel mai redus nivel din
iunie 2010 pânã în prezent, conform
Financial Times. În martie 2012,
randamentul acestor obligaþiuni
atingea un maxim de 37%.

Fitch a modificat în sens pozitiv,
cu o treaptã, calificativul de credit al
Greciei, în baza progresului fãcut de
aceastã þarã în eforturile de reducere
a deficitului bugetar. Ratingul a fost
ridicat la “B-“, de la “CCC”.

Revizuirea pozitivã vine dupã ce,
în decembrie anul trecut, agenþia de
evaluare Standard&Poor’s a îmbu-
nãtãþit ratingul Greciei la nivelul
“B-”. Grecia beneficiazã de rating C
din partea “Moody’s”. Toate califi-
cativele þãrii se aflã în categoria
“junk”, nerecomandatã investiþiilor.

Economia Greciei a scãzut, în pe-
rioada ianuarie – martie 2013, pentru
al 19-lea trimestru consecutiv, ca ur-
mare a mãsurilor de austeritate stabi-
lite pentru reducerea deficitelor bu-
getare. PIB-ul elen a scãzut cu 5,3%
în primul trimestru din 2013, în ritm
anual, dupã un declin de 5,7% în ul-
timul trimestru din 2012, conform
Elstat.
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“Boom”-ul pieþelor
acþiunilor, generat de
mãsurile bãncilor centrale
l Investitorii nu mai reacþioneazã la datele economice
slabe l În opinia analiºtilor, o eventualã înãsprire a
politicii monetare va readuce declinul pe burse

Primãvara anului curent a adus un
avans semnificativ al burselor inter-
naþionale de acþiuni, însã, potrivit
specialiºtilor, creºterea nu este în
principal rezultatul unor informaþii
economice pozitive, ci al faptului cã
riscurile par sã se fi redus.

Specialiºtii aratã cã, deºi în mod
obiºnuit, pieþele acþiunilor
urcã atunci când informa-
þiile economice sunt bune,
deci favorabile companiilor, titlurile
pot urma un curs ascendent ºi atunci
când ºtirile nu sunt atât de bune,
întrucât creºte posibilitatea ca bãnci-
le centrale sã lanseze noi mãsuri de
achiziþii de active (relaxare cantitati-
vã), ceea ce determinã optimism în
rândul investitorilor.

Amintim cã, deºi Banca Angliei a
decis sã nu mai extindã programul de

achiziþii a obligaþiunilor, alte bãnci
centrale se angajeazã în astfel de ac-
tivitãþi neconvenþionale. Federal Re-
serve din SUA cumpãrã active de 85
miliarde dolari pe lunã, iar Banca Ja-
poniei face achiziþii lunare de 79 mi-
liarde dolari. În zona euro, Banca
Centralã Europeanã a redus luna

aceasta dobânda de refe-
rinþã la nivelul minim re-
cord de 0,5%.

În condiþiile date, deºi cifrele ofi-
ciale aratã cã economia Uniunii Eu-
ropene a fost în recesiune în primele
trei luni din 2013 (-0,1%), iar cea a
zonei euro a scãzut pentru al ºaselea
trimestru consecutiv (-0,2%), burse-
le au continuat sã urce.

ALINA VASIESCU
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În atenþia abonaþilor la ziarul “BURSA”
Dacã sunteþi abonaþi la ziarul “BURSA” ºi nu aþi

primit ziarul, vã rugãm sã ne contactaþi la nr. de
telefon: 021.311.22.36/37 sau la adresa de e-mail:
abonamente@bursa.ro.

DEPARTAMENTUL DIFUZARE “BURSA”

DEMIS DE LA WSE CU SCANDAL,

Sobolewski, fostul CEO
al Bursei din Varºovia,
curtat de BVB

l Preºedintele BVB Lucian Anghel ºi Narcisa Oprea, membru CA, au mers
personal în Polonia sã negocieze postul de director general

Bursa de Valori Bucureºti îl
curteazã pe Ludwik Sobo-
lewski, fostul CEO al Bursei

din Varºovia, pentru postul de di-
rector general, în locul rãmas vacant
dupã demiterea lui Victor Cionga.

Potrivit unor surse din piaþã,
preºedintele BVB, Lucian Anghel ºi
Narcisa Oprea (membru CA) au

fãcut recent o vizitã în Polonia ca sã
discute direct cu Sobolewski, care a
pãrãsit Warsaw Stock Exchange
dupã un scandal legat de un conflict
de interese.

Deºi Radu Furnicã, cel care l-a re-
crutat pe Victor Cionga, demis dupã
evaluarea la ºase luni, s-a reapucat de
cãutãri, cei din Consiliul Bursei fac

treabãºipecontpropriu, în speranþacã
vor evita greºelile anterioare ºi vor
gãsi o persoanã care sã aducã un plus
de imagineBursei. Înpiaþã sezvoneºte
chiar cã s-acerut ºi sprijinul BNRpen-
tru aducerea lui Sobolewski.

ADINA ARDELEANU
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Comerþul nostru internaþional -
în cãdere liberã
lMihai Ionescu: “Motorul principal al economiei a început sã gâfâie - de trei
luni, avem scãderi atât la export, cât ºi la import”

Comerþul nostru internaþional
este într-o cãdere liberã, atât
exporturile, cât ºi importuri-

le înregistrând scãderi, dupã cum
ne-a declarat Mihai Ionescu, secre-
tarul general al Asociaþiei Naþionale
a Exportatorilor ºi Importatorilor
din România (ANEIR).

Potrivit domniei sale, cele mai
mari scãderi au loc în cadrul comer-
þului cu þãrile extracomunitare.

Mihai Ionescu ne-a precizat: “În
primele trei luni ale anului au fost lu-
cruri pozitive în ceea ce priveºte co-
merþul internaþional al þãrii noastre,
însã în aprilie ºi mai a cam scãzut su-
flul în acest domeniu, în sensul cã, în
aprilie, ritmul de creºtere a exportu-
rilor pe zona extracomunitarã a scã-
zut la 6,4%, de la o creºtere de douã
cifre în ianuarie (17,5%) ºi februarie
(23,7%), iar în prima decadã a lunii
mai, faþã de aceeaºi perioadã a anului
trecut, am avut o scãdere a exporturi-
lor în þãrile din afara UE de 8,4%,

dupã o scãdere, în martie, de 3,8%”.
Domnul Ionescu ne-a spus cã aces-

te reduceri vor genera scãderi în
rândul exporturilor totale, opinând:
“Este clar cã ºi în aprilie ºi în mai vor
fi reduceri ale exporturilor, dupã ce,
în martie, exporturile au scãzut cu
1,4%. Vom avea trei luni consecutive
de scãderi la export, ceea ce înseamnã
cã motorul principal al economiei a

început sã gâfâie. Dacã reprezentan-
þii Guvernului îºi imagineazã cã ex-
porturile vor scoate România din cri-
zã, se înºalã, pentru cã fondurile eu-
ropene sunt doar pe hârtie, investiþii-
le interne sunt aproape inexistente,
iar consumul în niciun caz nu stimu-
leazã creºterea exporturilor. N-o sã
fie prea bine în zona noastrã”.

Cursul de schimb nu a influenþat
în mod negativ comerþul internaþio-
nal, în primele cinci luni ale anului,
însã, dupã aprecierea leului din ulti-
mele sãptãmâni, acest lucru va fi ine-
vitabil, ne-a mai spus Mihai Ionescu.

Potrivit domniei sale, importurile au
scãzut dramatic, în perioada ianua-
rie-mai, fiind pe minus în zona extraco-
munitarã, unde scãderile sunt de douã
cifre. Aceste reduceri vor conduce, în
mod cert, la scãderea tuturor importuri-
lor, în opinia domnului Ionescu.

EMILIA OLESCU
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"SENZAÞIONAL!"

Privatizarea CFR Marfã -
acelaºi final ca la Oltchim,
deºi fãrã Dan Diaconescu

A
utoritãþile nu au dorit
show la privatizarea
CFR Marfã ºi au reuºit -
nu va fi show, dar nu va

fi nici privatizare… deocamdatã. Ni-
ciuna din cele trei oferte depuse pen-
tru precalificare nu s-a calificat.

Dupã ce a prelungit termenul limi-
tã pentru întocmirea “listei scurte”
de la ora 12.00 la ora 16.00 (deºi,
joia trecutã, ministrul de resort Relu
Fenechiu spunea cã nu este nevoie
de mai mult de douã zile pentru eva-
luarea celor trei dosare), Ministerul
Transporturilor a anunþat sec, fãrã
alte detalii, cã, “în urma verificãrii ºi
analizãrii documentaþiilor de partici-
pare depuse de potenþialii investitori
la procedura de precalificare în ca-
drul procesului de privatizare a
SNTFM CFR Marfã, Comisia de
Privatizare instituitã la nivelul Minis-
terului Transporturilor, a hotãrât res-
pingerea celor trei potenþiali ofertan-
þi ºi reluarea procedurii, conform
prevederilor legale”.

Însuºi ministrul Fenechiu aprecia,
zilele trecute, cã, pentru ca la aceastã
privatizare sã nu participe oricine,
aºa cum s-a întâmplat la procesul de
privatizare, de asemenea eºuat, a
“Oltchim”, condiþiile impuse sunt
destul de drastice. De aceea, au de-

pus ofertã “trei companii importante
din domeniu”, acestea venind la mi-
nister în ultimele minute înaintea ex-
pirãrii termenului de depunere a do-
sarelor de precalificare.

Cei trei deponenþi sunt Grup Fero-
viar Român (GFR), parte a “Gram-
pet” (grup deþinut de Gruia Stoica),
Asocierea “Transferoviar Grup
(TFG) - Donau-Finanz GmbH & Co
KG Austria” ºi firma americanã
“OmniTRAX”, despre care presa a
scris cã ar avea legãturi cu omul de

afaceri Cristian Burci.
Premierul Victor Ponta spunea,

miercurea trecutã, cã a cerut date le-
gate de companiile care au depus do-
cumentaþii la privatizarea CFR Mar-
fã ºi cã investitorii în cauzã sunt se-
rioºi, arãtându-se încrezãtor cã
aceºtia pot aplica o strategie eficien-
tã ºi adãugând cã societatea poate fi
viabilã, dar “nu e aºa uºor cum pare”.

EMILIA OLESCU
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BURSE

REACÞIE LA PROPUNEREA ADMINISTRATORILOR

PCC are multe semne de întrebare privind
reorganizarea Oltchim
Administratorii judiciari ai

Oltchim (Rominsolv ºi
BDO) propun un plan de

reorganizare prin care investitorii
interesaþi de preluarea combinatului
vâlcean dobândesc un drept de op-
þiune pentru preluarea activelor via-
bile, în schimbul asigurãrii sau ga-
rantãrii sumei de 50 milioane euro –
capitalul de lucru necesar în acest
moment.

PCC, acþionar minoritar semnifi-
cativ al Oltchim, cu o participaþie di-
rectã ºi indirectã de circa 33% din
capitalul social, are multe semne de

întrebare cu privire la acest plan, le-
gate de garanþiile oferite pentru fi-
nanþarea Oltchim ºi de activele care
vor intra în componenþa Oltchim 2.
PCC ºi-a exprimat de mai multe ori
intenþia de a participa în orice acþiu-
ne de salvare a Oltchim ºi ºi-a menþi-
nut interesul pentru privatizarea
combinatului.

Wojciech Zaremba, reprezentan-
tul PCC în România, ne-a declarat:
„PCC va analiza cu atenþie propu-
nerea administratorilor judiciari.
Pentru moment, am foarte multe
semne de întrebare. În primul rând,

nu înþeleg dacã este vorba sau nu
despre o privatizare. Dacã un inves-
titor este interesat sã preia acel
Oltchim 2, format din activele via-
bile, atunci trebuie neapãrat sã ofere
sau sã garanteze capitalul de lucru
pentru combinat? Dacã da, adminis-
tratorii trebuie sã anunþe clar acest
lucru. Dacã nu, nu mi se pare în re-
gulã ca un investitor sã finanþeze
Oltchim ºi sã se trezeascã în etapa
finalã a privatizãrii cã vin ºi alþi in-
vestitori. Cum va fi departajat acel
investitor de ceilalþi? Care va fi re-
laþia dintre ei, dacã cel care finanþea-

zã Oltchim va pierde licitaþia de
preluare a Oltchim 2?”.

Domnia sa subliniat cã este foarte
important pentru orice investitor in-
teresat de Oltchim ca administratorii
judiciari sã publice, mai întâi, planul
de afaceri care stã la baza redresãrii
combinatului, modul în care a fost
determinat necesarul de 50 milioane
de euro pentru capitalul de lucru ºi,
mai ales, care sunt activele care vor
forma Oltchim 2.

ALINA TOMA VEREHA
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MANAGEMENT PROFESIONIST

Stere Farmache,
pe lista scurtã pentru
Transelectrica
Stere Farmache, administrato-

rul Bursei de Valori Bucu-
reºti, este pe lista scurtã a per-

soanelor selectate, în baza ordonan-
þei privind implementarea manage-
mentului profesionist, pentru Consi-
liul de Supraveghere (CS) al Trans-
electrica, susþin surse apropiate si-
tuaþiei. Pe lista scurtã, care cuprinde
peste 10 persoane, se mai aflã, potri-
vit surselor noastre, Ovidiu Arto-

polescu (ocupã ºi în prezent un loc în
CS al Transelectrica), Gheorghe Ga-
briel Gheorghe (fost preºedinte al CS
Transelectrica în 2012 ºi 2013), Toni
Teau (prim-vicepreºedinte al Came-
rei Consultanþilor Fiscali), dar ºi Te-
odor Chirica, fost director general al
Nuclearelectrica.

Acþionarii Transelectrica vor ale-
ge noul Consiliu de Supraveghere
prin vor secret, în ºedinþa din 30 mai,

convocatorul urmând sã fie comple-
tat în acest sens, mai afirmã sursele
noastre. Statul are cinci locuri în CS,
membrii urmând sã fie selectaþi din
aceastã listã.

Prin Transelectrica, lista scurtã a
stârnit mare vâlvã ºi se zvonea asea-
rã cã existã posibilitatea ca ea sã mai
suporte modificãri. (A.T.)
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Wojciech Zaremba are

multe semne de întrebare

legate de garanþiile oferite

pentru finanþarea Oltchim

ºi de activele care vor intra

în componenþa Oltchim 2.

Ludwik Sobolewski

Stere Farmache

Mihai Ionescu


